
ҮҮҮУҮҮ.аІкуп.ки №113 (2507) 1 ШІЛДЕ, 2014 СЕЙСЕНБІ

БІЗДІҢ ЕАБАСЫ
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ИҚЫН

Қасым-Жомарт ТОҚАЕВ:

ПРЕЗИДЕНТПЕН БІРГЕ
ТӘУЕЛСІЗДІГІМІЗДІ БАЯНДЫ
ЕТУ ӨЗ ҚОЛЫМЫЗДА

Парламенттің кезекті сессиясы аяқталды. Сенат осы кезеңдегі заң шығарушылық қызметін 
қорытындылап, енді депутаттар халықпен жүздесуге аймаққа аттанды. Жыл ішінде елде елеулі 
өзгерістер болды. Еуразиялық одақ дүниеге келді. Парламент ел өмірінің сан саласын қамтитын 
заңдар қабылдады. Осы және одан да басқа меселелердің мен-жайы туралы Сенат төрағасы 
Қасым-Жомарт Тоқаевпен сұхбаттасу мүмкіндігі туған еді. Бұқаралық ақпарат құралдарына ашық 
саяси тұлға қатарынан саналатын кейіпкерімізбен біз әңгімені алдымен оның Женевадағы БҰҰ Бас 
хатшысының орынбасары лауазымын атқарған кездерінен бастағанды жөн көрдік.

— Б¥¥ сиякты ен ірі халыкаралык ұйымда 
жоғары лауазымға тағайындалған алғашкы 
казак липломатысыз. Белгілі швейнариялык 
сарапшы Франсуа Нордманн «Ье Терт$» 
газетіндегі макаласында сіздін Б¥¥ Бас хат- 
шысынын орынбасары. БҮҮ-нын Женева- 
дагы болімінін Бас директоры лауазымындағы 
кызметінізге талдау жасай келе, «Қасым- 
Жомарт Токаев бұл міндеттін артыкшы- 
лыктарын толык колемде пайдалана отырып. 
барынша жоғары жетістікке кол жеткізді, 
елеулі із калдырды» деп жазды. Осы ұйымда 
істеген екі жылдан астам уакыт сіз үшін кан- 
шалыкты кұнды, қандай мәселелер бойыиша 
көзкарасынызга өзгеріс әкелді?

— Қазакстан Республикасының 
Президенті Нұрсұлтан Назарбаевтың 
ұсынымы бойынша Женевада орналаскан 
Б¥Ұ бөлімін баскарудын зор кұрметіне ие 
болдым. 2011 жылға дейін бұл кұрметке 
бір америкалыктан баска, негізінен еуро- 
палыктар ғана ие болған еді. Б¥¥ Женева 
бөлімінін тарихында жаһандык аукым- 
дағы шараларды камтамасыз етумен 
айналысатын бұл манызды кенсені Азия 
өкілінін баскаруы алғаш ретекен. Сөйтіп, 
Б¥¥ Бас хатшысы Пан Ги Муннын ше- 
шімімен мен Б¥Ұ-нын кұрметті кенсе- 
сінін XIII Бас директоры болып қызмет 
аткардым.

Менін БҰҰ жүйесіндегі қызметім мен 
Казакстаннын ғаламдык және аймактык 
кауіпсіздікті дамытудағы ерекше жауап- 
кершілік таныткан ел ретіндегі рөлі, 
жалпы, Женевадағы екі жарым жылдағы 
жасаған мәлімдемелермен жакында 
жарык көретін кітабымда окыр.мандар 
таныса алады.

— Ырымшыл еуропалыктар 13 санына 
үрке караган жок па?

- Үлкен саясаттын адамдары ырымға 
сене бсрмейді. Алайда 13 санын киелі 
санайтын казак жұрты үшін БҰҰ-нын 
жоғары лауазымды ресми адамдарынын 
арасында ерекше орын алатын, БҰҰ Бас 
хатшысынын Швейнариядағы ғана емес, 
баска елдердегі де көптеген форумдардағы 
жеке уәкілі болып табылатын БҰҰ Женева 
бөлімінін Бас директоры казак азаматы 
болғаны жаксы ырым болғаны анык. Бұл 
— бүкіл әлем саясаткерлері ұлы мемлекет 
кайраткері және реформатор ретінде 
ганып, мойындайтын Елбасы Нұрсұлтан 
Назарбаевтын халыкдралыкбиік беделінін 

аркасында мүмкін болғанын тағы бір рет 
атап өткім келеді.

- Халыкаралык сарапшылар Қару- 
сыздану жөніндегі конференция он жылдан 
бері тұйыкка тірелген кезде, казакстандык 
дипломат оған жан бітірді дегенге саятын 
пікір айтты. Осы орайда Қазакстаннын 
ядролык карудан бас тарту бастамасын 
беткеұстар еткен кезініз болды ма?

— Үлкен саясатта кішкентай мәселе 
жоқ. Адамзатты толғандыратын ксз келгсн 
проблема жан-жакты зерделсніп барып, 
түбегейлі шешім кабылданады. Қару- 
сыздану жөнінлегі конференциянын кыз- 
метін жандандыру жолында біршама 
жұмыс аткаруға тура келгені рас. Мен 
Конференциянын жұмыс тәсілін кайта 
карайтын жұмыс тобын күруды ұсындым 
және катысушы мемлекеггер бастамамды 
кенінен колдады. Бұл топ айтарлыктай 
нәтижеге қол жеткізді, бірақ алда аткарар 
жұмыс әлі де жеткілікті. Қарусыздану 
мәселесінде ен бастысы — сабырлылықпен 
нәтижесін күте білу, оған барынша енбек 
ету.

Қазакстаннын ядролык карудан бас 
тарту бастамасына келсек, бұл - бір мен 
ғана емес, әлем саясаткерлері беткеұстар 
ететін жаһандағы ен үлкен көреген саясат.

Президент Н.Назарбаев 1991 жылы 29 
тамызда Семей ядролык сынақ полигоны 
жабылғаннан кейін, өзге мемлекеттерді 
ядролык карудан бас тартуға шакырды. 
1992 жылы 22 мамырда Қазакстан әлемдегі 
гөртінші ядролык әлеуетті ел бола тұра, 
ерікті түрде жаппай кырып-жою каруынан 
бас тартатынын бүкіл әлем алдында 
мәлімдеді. Лиссабон хаттамасына кол 
койып, бұл шешім АҚШ, Еуропанын 
беделді елдері мен БҰҰ тарапынан колдау 
тапты. Сондыктан ла Қазакстаннын әлем 
тарихынла ядролык карудан өз еркімен бас 
тарткан бірінші ел ретінде ғаламдык 
карусыздану мәселесінде бастамалар 
көтеруге моральдык толык кұкы бар.

АҚШ президенті Барак Обама Онтүстік 
Корея астанасы Сеулде болған Ялролык 
кауіпсіздік жоніндегі жаһанлык екінші 
саммитте Қазакстаннын Тұнғыш Пре- 
зиденті Н.Назарбаевка: «Осыдан 20 жыл 
бұрын Қазакстан ядролык карудан бас 
тарту жөнінде батыл шешім кабылдады. 
Бұл жағдай Қазакстаннын гүлденуі мен 
дамуына ғана кызмет етіп койған жоқ, 
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сонымен қатар ядролық материалдарды 
жою жөнінде бүкіл әлем бойынша күш- 
жігерді біріктіруге бағыттайтын өзіндік бір 
модельге айналды. Сондықтан мен осы 
саладағы сіздін жетекшілік ролінізді өте 
жоғары бағалаймын»,—дегені деестеріңізде 
болар.

Бұл - тарих. Ал біздің Елбасы туралы 
тарихты жасайтын тұлға деген сөзді кү- 
мәнсіз айтуға болады.

— Сіз оп жыл бұрын «Беласу» атты кіта- 
бынызда посткенестік интеграпиянын та- 
быстарымен қоса, сәтсіздіктерін де талдаған 
едініз. Сонда сіз Батыста интеграцня мә- 
селелері, еркін сауда ережелері егжей-тег- 
жейлі зерттелетіндігін, сол аркылы олар өз 
рыноктарын коргау механизмдерін дер 
кезінде іске косатындығын, ал ТМД-да 
тонналаган кұжаттар шығарылғанымен, 
накты нәтижслер болмай жататындығын 
айтканынызды жаздыныз. Содан бері жагдай 
өзгерді ме?

- ТМД-нын артыкшылыктары мен 
кемшіліктері туралы, интеграция мәсе- 
лелері, еркін сауда ережелері, әр мемле- 
кеттің өз рыногын корғау механизмдсрі 
туралы сонғы жиырма жылда коп айтылды. 
Уақыт орнында тұрмайды. Осы аралыкта 
әлем адам танымастай өзгерді, жаһандык 
кауіпсіздіктін жана кырларымен катар, 
адамнын дүниетанымын, адамзат ке- 
лешегін түп-тамырымен өзгертетін инно- 
вациялыктехнологиялар пайда болды. Осы 
жиырма жылда Қазақстан да түбегейлі 
өзгерді, елде нарықтық реформалар та- 
бысты жүзеге асты, экономика сан есе өсті, 
модернизацияланды. халықтын әл-аукаты 
едәуір артты.

Осыны көріп отырған ТМД елдері, 
әсіресе, бүгінгі одакка мүше үш елдін мем- 
лекет басшылары осыдан 20 жыл бұрын 
Нұрсұлтан Әбішұлы Назарбаевтын 
интеграциялык байланыстар экономи- 
калыкодаққа алып келетіні туралы айтқан 
пікірінін көрегендік екеніне көнілдері 
сенді. Сөйтіп, Елбасымыздың табанды 
саясатынын аркасында экономикалык 
одак кұру идеясы акикатқа айналды.

Қазакстан еуропалык және азиялық 
кұрлыктарды байланыстырып тұрған 
арадағы буын іспетті. Сондыктан да жа- 
кында ғана бәріміз куә болған Кдзакстан, 
Ресей және Беларусь мемлекет басшы- 
ларынын Еуразиялык экономикалык одак 

туралы шартқа кол коюы аса манызды 
тарихи оқиға болды.

— Одактын жаһандык экономиканын 
қуатты күшіне айналуды максат етуі заң- 
дылык. Алайда әлемдік кеністікте алдыңғы 
катарлы аймактык интеграциялык кұры- 
лымдардын арасынан топ жарып, алдына 
шығуға кажетті алгышарттар бар ма? Сіздін 
ойынызша, бұл одак Қазакстанга несімен 
тиімді?

— Мемлекет басшысы атап көрсет- 
кендей, ЕЭО жаңа жаһандык инновация 
және трансұлттык бизнсс орталығы болуға 
тиіс, сонда казакстандык өнімдердін, 
капиталдын, жұмыс күштерінің еркін 
козғалысы, бірлескен кәсіпорындар кұру, 
сонымен катар байланыстарды күшейту - 
осынын барлығы ел экономикасының 
дамуына он ықпал етпек.

Еуразиялык экономикалык одактың 
тиімділігі сол, ен алдымен Қазакстан үшін 
- 170 миллион адамдык ортак нарыкка 
шығу мүмкіндігі туады. Әрине, осынша 
нарыктың есігі ашылғанымен, оны игеру 
үшін біршама уақыт керек. Қазақстаннын 
ресейлік шекараға жақын жатқан об- 
лыстарындағы іскер орта бизнесін осы 
аумаққа алып шыға бастаса, аймактын 
дамуына үлкен үлес болары сөзсіз.

Жаңа экономикалык одақтын тағы бір 
тиімді жағы, Бсларусь пен Ресейге кара- 
ғанда салық денгейі төмен болғандыктан, 
іскер адамдар бизнесін, негізінен, Қазақ- 
станға алып келуге, бірлсскен кәсіпорындар 
ашуға мүмкіндік ашады. Онын үстіне, 
қазіргі қолданыстағы заңнамамыз Қа- 
закстан экономикасына шетслдік инвес- 
торлардын тартынбай келуіне және 
бизнесін тез көтеруіне мүмкіндік бере- 
тіндіктен, біздің ел шетелдік бизнестін 
ЕЭО-нын біртұтас нарығына шығатын 
терезе боларына сенім артуға болады.

— Еуразиялық экономикалык одақтың 
көлемі тек бұрынғы кенес елдерінін ұйымы 
ретінде кала ма, әлде оған баска елдердін, 
мәселен, Түркия сиякты үлкен мемле- 
кеттердін қосылу мүмкіндігі бар ма? Олар 
үшін қандай алгышарттар болуы керек?

— ЕЭО - езгс мемлекеттердің қо- 
сылуына ашық халыкаралык ұйым. Әрине, 
ол үшін үміткер мемлекет өзінін ұлттық 
заңнамалық базасын экономикалық одақ- 
тын талаптарына сәйксстендіруге тиіс.

Бұл жерде «үштік экономикалықодақка 
мүше болуға ұмтылушылар қатары өсуіне 
не ынталандыруы мүмкін?» деген сұрақ 
туындайды. Әуелі кызығушылык тудыра- 
тын фактор ретінде Кеден одағы мсн 
Біртұтас экономикалык кеністік жұмыс 
істегеннен бергі жылдарда оған мүше- 
мемлекеттер арасындағы сауда айналы- 
мынын каншалыкты артқанына тоқта- 
лайык. Сонғы төртжылда Кдзақстан, Ресей 
және Беларусь елдері арасындағы өзара 

сауда көлемі екі есе өсіп, ол өткен жылы 
64 миллиардка жетті. Бүгінде жалпы көлемі 
6 миллиард доллар болатын 50-ден астам 
казакстандык-рессйлік жобалар жүзеге 
асырылуда. Міне, осы интеграциялык 
байланыстардын накты көрінісінің өзі де 
біраз елдердін кызығушылығын оятады деп 
ойлаймын. Жуык арада одакка Армения 
мен Қырғызстан да енбекші.

Ал Түркияға кслсек, ол - манызды әрі 
оркенді еуразиялык ел. Жакында Елбасы 
бұл туралы өзінін ойын анык білдіргені 
белгілі. Ол Түркияны ЕЭО-ға кауымдаскан 
мүшесі ретінде шакыруды ұсынды. Ме- 
нінше, ЕЭО үштігі мен Түркия эконо- 
микалык тұрғыдан бір-бірін едәуір то- 
лыктырып тұрар еді. Айталық, көлік және 
транзит мәселелерінде. Сондай-ак Түркия
- менсджмент, құрылыс, туризм, логистика 
және ауыл шаруашылығы сиякты салаларда 
елеулі тәжірибеге ие ел. Бұл мемлекетпен 
тығыз катынас Одақтың шапшан эконо- 
микалык модернизанияға кол жеткізуіне де 
себін тигізер еді.

- Дегенмен бүрынгы КСРО кұрамынла 
болған елдер ЕЭО-га кірсек, Мәскеудін 
ыкпалына түсіп каламыз, сөйтіп, баягы 
Одактын күрсауы кайта орнайды, тәуел- 
сіздігімізден айырылып калу каупі тууы 
мүмкін деп коркады.

- ЕЭО - аты айтып тұрғандай эконо- 
микалык одақ, тен терезелі мемлекеттердің 
тек кана экономикалык мүддеге кұрылған 
бірлестігі.

Тәуелсіздігімізге келсек, оны баянды 
ету тек өз колымызда. Отанымыздын тағ- 
дыры мен болашағымыз біздін кыра- 
ғылығымызға, ел игілігі үшін жанкияр- 
лыкпен енбек етуімізге, рухани даму 
жолында болуымызға және жалпы, туған 
елге деген шексіз сүйіспеншілігімізге 
байланысты болады. Бүгінгі күнде Қа- 
закстан - әлемдік кауымдастық ресми 
таныған, шекарасы айқын, өркениетті 
даму жолын бетке алған мемлекеттігінін 
барлык толыкканды атрибуттары бар ел. 
Онын тәуелсіздігіне ешкім кол сұға 
алмайды, оған жол берілмейді. Оған әр- 
кайсысымыз жауаптымыз.

Біздің экономикалык дамуымыз, өр- 
кендеуіміз көп жағдайда біздін айнала- 
мыздағы әлеммен каншалыкты тиімді 
ынтымактастық карым-катынаста бо- 
луымызға байланысты екені анык. ЕЭО 
жөніндегі шарт - біздін елдін мүдделеріне 
толык жауап беретін, жан-жакты пысык- 
талған кұжат.

Біз Еуропалық одактың тәжірибесіне 
көп үнілеміз. Шындығында, ондағы жағдай 
онай емес деп айтар едім. Брюссель мен 
ұлттык астаналарында мыңдаған саясат- 
шылар, сарапшылар және ықпал ету 
топтары ортақ нарык кызметінін барлык 
аспектілерін келістіру үшін жұмыс істейді. 
Бұл күнделікті карбалас енбек. Онсыз 
болмайды.

Бізге де тынғылыкты енбекке, эконо- 
микатык кооперацияға саясаттандырусыз, 
кәсіби ұстаныммен карауға бейімделу 
кажет.

- Украина мен Ресей арасындағы жағ- 
дайдын шнеленісуі, Батыстын Ресейге 
катысты катан экономнкалык санкцнялар 
қолдану ыктималдылығы одактын эконо- 
микалык тнімділігін төмендетіп, ұлттык 
экономикамызға «салқынын» тигізбей ме?

- Үштік экономикалык одакка мүше — 
елдер үшін Ресей ен ірі сауда әріптесі екені 
рас. Мәселен, сарапшылардың айтуынша, 
Қазакстанға келетін тауардын 36 пайызы
- ресейлік өнімдер, ал Қазакстан экс- 
портының 7 пайызы Ресей нарығына 
шығарылады.

Украинадағы жағдай және Ресейдін 
Батыспен арадағы қатынастардын одан әрі 
ушығу каупі бізді бей-жай қалдырмайды. 
Алайда экономикалык санкциялар елімізге 
тікелей әсерін тигізбейді. Жалпы, бұл 
мәселе мемлекетіміздін жіті бакылауында.

- Жакында Астанада ЭКСПО - 2017 
көрмесінін отетіні ресми түрде жарияланып, 
оны ұйымдастыруға бюджеттен 300 мил- 
лнонға жуык евро болінетіні мәлім болды. 
Мұндай аукымды халыкаралык жоба өзін 
қаншалыкты актайды, бұл каржыны одан да 
елдін әлеуметтік мұктаждарын отеуге жұм- 
саған жон емес пе деген пікірге не айтасыз?

- Бүгінгі күннін қамымен, өз казанында 
кайнап, камсыз, каперсіз отыратын заман 
емес. Кдзір жаһанданудын, инновацияның. 
ғылымға негізделген экономикалык да- 
мудын заманы. ЭКСПО — 2017 көрмесін 
өткізу аркылы Астана ірі халықаралык 
корме және ақпаратгык алаң мәртебесін 
иеленеді. Казақстан ең үздік иннованиялык 
жобалар көрмесі өткізілетін және сол үздік 
жобаларды экономикасына батыл енгізе 
алатын дамушы ел ретінде танылатын 
болады.

Бұл күнде ЭКСПО - 2017 халыкаралык 
мамандандырылған көрмесін Дайындау 
мен оны өткізу жөніндегі мемлекеттік 
комиссия кұрылғанынан және Үкімет 
2013-2018 жылдарға арналған ЭКСПО - 
2017 кормесін ұйымдастыру мен өткізу 
жоніндегі Ұлттық жоспарды қабылдағаны- 
нан республика жұртшылығы хабардар. 
Парламент ЭКСПО - 2017 халықаралық 
кормссін ұйымдастыру мсн откізуді қарас- 
тыратын арнайы зандар кабылдады.

Өз елінде өткізу мүмкіндігі екінін біріне 
бұйыра бермейтін халыкаралык шараны 
женіп алу бір белсс болса, оны абыроймен 
өткізу - үлкен жауапкершілік.

Енді бұл шараны өткізгеннен Қазақстан 
қандай пайда көреді дегенге келсек, 
ЭКСПО - 2017 кормесін өткізу барысында 
ондаған мын жұмыс орындары кұрылады, 
ішкі туризмді дамыту, шетелдік туристер 
ағынын арп ыру және баска да табыстарға 
қол жеткізіледі. Көрме нысандарынын 
кұрылысына инвестиция тартудан басқа, 
елімізге экономикалык тиімділік мәселе- 
лері де ескерілген. ЭКСПО аясында бой 
көтеретін нысандар болашакта Қазақстан 

мен онын елордасын ірі халыкаралык, 
көрме және акпараттык-таныстыру аланы 
ретінде карастыруға мүмкіндік береді.

Астана мен іргелес жаткан өнірлердің 
шағын және орта бизнесін де дамытуға 
жана серпін беріледі Сондай-ак бұл 
халыкка кызмет көрсету саласы, қонакүй 
бизнесі мен ішкі туризмнін дамуына да 
ыкпалын тигізеді.

- Енді Сенаттын осы сессиядағы «Қа- 
закстан - 2050« стратегиясынан туындайтын 
міндеттерді жүзеге асыруға кажетті зан- 
дармен камтамасыз ету барысы жайына 
токталсаңыз.

- Стратегияның өзекті максаты — 
әлемнін ен дамыған 30 елінін катарына ену. 
Бұл - ұзакмерзімдік ұлттык идея. Елбасы 
алға койып отырған ғылымға негізделген 
экономиканы калыптастыру басымдығы 
оған дейін де кабылданған даму бағдарынын 
заңды жалғасы болып табьшады. Мәселен, 
Үдемелі индустриялык-инновациялык 
даму мемлекеттік бағдарламасы жасалғаны 
белгілі. Осыған бағытталған заннамалык 
негіз жасауда Парламент 50-ден астам 
заңдарға тиісті өзгерістер енгізіп, ка- 
былдады. Айталык, таяуда «Инновациялык 
технологиялар паркі» инновациялык 
кластері туралы» зан кабылданды.

Елбасы индустрияландыруды іске 
асыруда еліміздін аймактарына негізгі рөл 
берілуі кажеттігін айтканы белгілі. Ай- 
мақтарды дамыту олардын экономикалык 
әлеуеті негізінде өнеркәсіп өндірісіндегі 
салалык ерекшеліктері ескеріле отырып 
жүзеге асырылуы кажеттігі міндеттелді. 
Аимактардағы биліктін осы бағытта жұмыс 
істеуіне, салалык кластерді дамыту, олар- 
дын инфракұрылымдарымен айналысу 
және кадрлармен камтамасыз ету ба- 
рысында белсенді жұмыстар жүргізуі 
кажеттігі тапсырылды.

Президент саясатының басты басым- 
дыктарынын бірі - ғылымға негізделген 
экономиканы калыптастыру екені мәлім. 
Бұл дегеніңіз - казакстаңдык ғылымнын 
әлеуетін арттыру талап етіледі деген сөз. 
Сондыктан да ішкі жалпы өнімнін 3 
пайызынан кем емес деңгейде ғылымды 
каржыландыруды бірте-бірте ұлғайтудын 
накты жоспары колға алынып отыр.

Үзакмерзімді стратегиянын жүзеге асуы 
үшін Парламент депутаттарынын алдына 
зерттеулерді және инноваиияларды колдау, 
ғылыми жаналыктарды коммериия- 
ландыру, венчурлык каржыландыру, 
зияткерлік меншікті қорғау жөніндегі 
заннамаларды жетілдіру міндеті койылды.

Сонымен катар кәсіпкерлікті дамытуға, 
инвестициялык ахуалды жақсартуға 
мемлекет тарапынан айрыкша көніл 
бөлініп отыр. Осы сессияда бизнесті 
дамытута әжептәуір ыкпал ететін біркатар 
заңдар кабылданды. Солардың ішінде 
шұғыл түрде инвестиниялык ахуалды 
жетілдіру мәселелері бойынша заннамаға 
өзгерістер мен толыктырулар енгізу туралы 
заны әзірленіп, кабылданғанын білесіздер. 
12 маусымда Шетелдік инвесторлар ке- 
ңесінін 27-отырысындағы Нұрсұлтан 
Назарбаевтың сөзінен кейін кол қойылған 
бұл заңда корпоративтік табыс салығы мен 
жер салығын төлеуден - 10 жылға, Қазак- 
стан экономикасынын басым секторлары 
үшін каржы салуға дайын инвесторларға 
мүлік салығын төлеуден 8 жылға босату 
көзделген. Бұл инвесторлардын өз бизнесін 
Қазакстанға алып келуіне жол ашады.

Сондай-ақ еліміздін кылмыстық, 
қылмыстык-аткару және кылмыстык- 
процестік кодекстері, сондай-ак әкімшілік 
кұкыкбұзушылықтуралы кодексі жанарды.

Жалпы, сессия барысында Парламент 
жүзден астам зан кабылдады. Солардын 
ішінде Мемлекетбасшысының «Казакстан 
- 2050» стратегиясынан туындайтын 
міндеттерді жүзеге асыруға арналған 30 заң 
және аталған төрт кодекс бар.

- Заңдардын казак тіліндегі нұсқасынын 
сапасы жөнінде сын жні айтылады. Бұл 
мәселенін шешімі қандай леп он.іайсыз?

- Онын ең басты себебі — занның 
әуелде орыс тілінде жазылып. сосын казак 
тіліне аударылатынында. Зан әуелде 
мемлекеттік тілде жазылса, термиңдер мен 
баламалар бір ізге түсірілсе, қазақ тіліндегі 
нұскасынын сапасы туралы мәселе өзі-ақ 
ғайып болар еді. Бұл орайда сан салаға 
қатысты зандарда қолданылатын тер- 
миндер мен түсініктерді сауатты түсініп 
жазатын мамандар даярлау қажеттілігі 
туындайды.

Уакыт өте келе бұл мәселе он шешімін 
табады деп ойлаймын. Әсіресе, жас буынға 
үміт зор.

- Заңдардын орынлалу барысын када- 
ғалап отырасыздар ма?

- Әрине. Сенат депутаггары, негізінсн, 
аймактардын аманатын аркалаған халык 
қалаулылары екенін жақсы білесіздер. 
Сессия барысында депутаггар өздері сай- 
ланған аймақтарға барып, халықпен 
кездесіп, заңдардын орындалуын және 
Елбасы алға қойып отырған міндеттерді 
жүзеге асыру үшін баска да қандай іс- 
әрекеттер қажетгігін зерделеп отырады.

Ел экономикасынын дамуы мен әлеу- 
меттік мәселелерге орай Сенат комитеттері 
аймактарда кешпелі отырыстар, кеддесулер 
мен дөңгелек үстелдер өткізіп, халыктың 
мұң-мұқтажын, заң шығару кызметіне 
сапалы үлесін қосатын ұсыныстар мен ті- 
лектерін тыңдап, қажет болған жағдайда 
Үкіметке, баска да құзырлы органдарға 
депутаттык сауал аркылы жеткізеді, кан- 
дайда кемшіліктер болса қажетті шара- 
лардынқолданылуынталап етеді. Мәселен, 
осы сессия барысында 140-тан астам 
депутаттық сауал жолданды Сол сауалдар 
бойынша тиісті шешімдер кабылданып, 
көптеген мәселелер оң шешімін тапты

- Сұхбатыцызға рақмет!

Әцгімелескен
Айжан КӨШКЕНОВА


